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Námět:  

Masarykova univerzita v Brně se svými vědeckými programy řešenými jak v Antarktidě, tak na Špicberkách řadí 

k několika málo českým výzkumným institucím, které uskutečňují trvalý výzkum obou polárních oblastí Země. 

Antarktickou stanici J.G.Mendela na ostrově J. Rosse univerzita vybudovala a provozuje od roku 2006 (?) – střídají se 

na ní týmy českých polárníků, ale hostují i zahraniční vědci. Úspěšná činnost této stanice přispívá k prestiži České 

republiky a české vědy. 

Letos v létě se tři vědci z Přírodovědecké fakulty Masarykovy univerzity - klimatolog Kamil Láska,   rostlinný fyziolog 

Miloš Barták a ekoložka Olga Bohuslavová zúčastnili expedice na Špicberky. Předmětem odborného zájmu vědců 

z Masarykovy univerzity byly příbřežní terestrické ekosystémy, které budou zkoumat v lokalitě zátoky Petunia. 

Programem, který pokračuje z dřívějších let, je detailní studium mikroklimatu rostlinných společenstev a variabilita 

typických ekosystémů v různé vzdálenosti od čela ledovce. 

Olga Bohuslavová je doktorandka v oboru ekologie terestrických systémů – zúčastnila se expedic jak v Antarktidě, tak 

letos na Špicberkách O. Bohuslavovou si budeme povídat o cestě k polárnímu výzkumu, o nástrahách Antarktidy a 

Špicberků. Popíše nám význam výzkumu těchto oblastí, s kolegou klimatologem K. Láskou přiblíží historii a 

budoucnost vědecké stanice MU. Díky bohaté obrazové dokumentaci, kterou si z cest přivezla, nahlédneme do těchto 

polárních oblastí. 

  

. 
 
 

Ilustrační záběry – exteriér Přírodovědecké fakulty, 
mapy Antarktidy, fotografie stanice J.G.Mendela 

Komentář m.o. 
 
Brněnská Masarykova univerzita se aktivně účastní 
výzkumu obou polárních oblastí Země. V Antarktidě 
dokonce provozuje výzkumnou stanici 
pojmenovanou po Gregoru Mendelovi.  

  
 
 

Olga Bohuslavová ve své pracovně Olga Bohuslavová v.o.  a m.o. odpovídá na otázku: 
O čem je Antarktida?  

 
„Antarktida je unikátní příležitost věnovat se jen 
vědě….. 
Já jsem si vybrala ekologii konkrétního druhu 
lišejníků z toho důvodu, že jsou tam stolové hory 



neboli mesety v poměrně hojném počtu a nejen 
v přímé vzdálenosti nebo blízkosti od stanice, ale 
i v některých dalších lokalitách. 
A právě kvůli hojnosti výskytu lišejníků na mesetách 
má smysl se jimi z ekologického hlediska zabývat. 
To znamená, na jakém substrátu se vyskytují, jaké 
mikroklimatické podmínky je ovlivňují, jde 
o komplexní přístup. Probíhají také experimenty 
týkající se experimentálního oteplování prostředí – 
mikroklimatu a sledování potenciální reakce lišejníků 
na možné klimatické změny. 
 

 Odpovídá na otázku:  
Je těžké pro mladou studentku – doktorandku se 
dostat  do expedice? 

Obrazově ilustrovat!!! Jak probíhá výzkum? Lze to přiblížit i laikovi? 

  

 
 
Ilustrační záběry 

Komentář m.o. 
 
To, že má ČR vlastní stanici a vlastní antarktický 
výzkum, dává šanci pracovat koordinovaně, 
návazně a v uceleném projektu. Současný program 
je orientován na terestrické systémy Antarktidy – 
tomu významně napomáhá poloha stanice na 
odledněném pobřeží ostrova Jamese Rosse. 
 

K. Láska  a O. Bohuslavová – u počítače, 
v pracovně, případně v exteriéru 

Vysvětlují pro nezasvěceného diváka, co vlastně 
zkoumají a jaké obory se výzkumu účastní – 
klimatolog, geolog…. 
Kdy budou k dispozici výstupy jejich výzkumů? 
Jaká je návaznost jejich výzkumného programu 
na zahraniční polárníky? 

 
Letos se oba polárníci zúčastnili expedice na 
Špicberky – s jakým cílem? Zabývají se tam stejnou 
problematikou? 
 

 
K. Láska  a O. Bohuslavová odpovídají… 

 Olga Bohuslavová odpovídá na otázku: 
Splnila jste si nějaký sen – stát se polárním 
badatelem? Vrátíte se tam? 
 

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

 
 



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


